
Ha SOrTIT el VIH de l’armarI? Una 
de les barreres que segurament 
el col·lectiu LGTBI ha aconseguit 
superar de forma pràcticament 
generalitzada en la darrera dècada 
és la sortida de l’armari. En molts 
casos, els temps en què “confessar” 
a família i amics la veritat eterna-
ment amagada era una experiència 
traumàtica han passat a la història. 
Els adolescents d’avui dia cada 
vegada es fan visibles més aviat 
i sense complicacions. Ara bé, 
aquest pas no sempre es dóna tan 
fàcilment en totes les realitats que 
envolten el col·lectiu LGTBI.

“El VIH no ha sortit de l’arma-
ri”, afirma rotundament Sebastian 
Meyer, president d’STOP SIDA. 
“Depèn del que s’entengui per 
sortir de l’armari”, qüestiona en 
canvi Ferran Pujol, president de 
Checkpoint BCN. Segons Pujol, 
l’experiència ens mostra que al 
nostre país són moltes les persones 
amb VIH que, després del sotrac 
inicial del diagnòstic, acaben 
compartint tard o d’hora el seu 

seroestat amb l’entorn més imme-
diat, “normalitzen la seva situació i 
segueixen unes vides perfectament 
productives i també, generalment, 
normalitzades”.

Per Joaquim Roqueta, president 
de Gais Positius, els canvis en la 
percepció social del VIH han estat 
menys significatius que en altres 
esferes relacionades amb el col·lec-
tiu. “Cal treballar constantment 
per canviar aquestes percepcions; 
hauríem de trencar tots els armaris 
que ens oprimeixen”, reclama Ro-
queta. Alberto Capitán, president 
del Comitè 1r de Desembre, va més 
enllà respecte a les conseqüències: 
“els costos personals que comporta 
a nivell social aquesta visibilitat 
poden ser elevats, especialment en 
els casos de classe social baixa”.

On Són elS nOSTreS referenTS amB 
VIH? Meyer apunta a una possi-
ble causa de la poca visibilitat de 
la infecció a la nostra societat: “A 
Espanya gairebé no es coneixen 
personalitats que hagin comunicat 

públicament que tenen VIH”. En 
aquest punt sí coincideixen els pre-
sidents de les principals entitats que 
lluiten contra el VIH a Catalunya.

A banda dels propis activistes, 
els referents al món de la cultura, la 
política o l’esport del nostre entorn 
brillen per la seva absència. Sense 
figures visibles i influents que 
visquin la seva seropositivitat de 
forma pública i normalitzada, les 
persones que voldrien comunicar 
lliurement la seva condició però 
no s’atreveixen a fer-ho per por al 
rebuig, no disposen de referents 

en els què sentir-se identificades i ni tenen el suport 
necessari per poder fer l’impuls.

Altres països, però, no tenen aquesta mancança tan 
marcada. Els nordamericans Greg Louganis, esportista 
olímpic; Charlie Sheen, actor; i Ongina, participant de 
RuPaul’s Drag Race i presentadora de la sèrie HIV and 
Me, en són només alguns exemples, entre els quals, a 
més, trobem casos de persones heterosexuals. També 
ho són el britànics Jonathan Grimshaw i Andy Bell, vo-
calista de la banda Erasure, o l’ex model i presentadora 
porto-riquenya Noris Díaz Pérez. 

Dos casos molt recents de sortida de l’armari serolò-
gic són els del presentador australià Karl Schmid o la 
cantant austríaca Conchita Wurst. El cas de l’eurovisiva 
mereix especial menció, ja que es va veure obligada a 
comunicar-ho públicament degut a les amenaces de 
revelació per part d’una ex parella, en un cas vergonyós 
de serofòbia des de dins del propi col·lectiu. Tot i això, 
i com ja va fer després de la seva victòria a Copenha-
guen, Conchita ha aprofitat la situació per llançar un 
admirable missatge de respecte i acceptació, i ha rebut 
milers de missatges de suport.  

Molts d’ells i elles, per tant, a part de ser personat-
ges públics obertament VIH+, també han esdevingut 
activistes per conscienciar les noves generacions, re-
captar fons per a la recerca o lluitar contra la serofòbia. 
I d’activistes referents del VIH sí que en tenim a prop. 
Parlem amb alguns del presidents de les principals 
associacions de Catalunya perquè ens expliquin quins 
són els seus propis referents.

Ferran Pujol, Checkpoint BCN
Quan jo i el meu marit vàrem ser diagnosticats a Bar-

celona el 1986, aquest país era un desert. Per sort vam 
tenir la bona idea de viatjar a San Francisco, a Califòrnia, 
on la situació i el drama del vIH es vivia molt més ober-
tament i solidària. Allí ens vam fer amics, entre molts 
d’altres, d’en Cleve Jones, un activista que havia treballat 
molt estretament amb Harvey milk i que va crear el The 
NAmES Project, i d’aquí la nostra iniciativa d’importar 
el Projecte dels NomS amb els tapissos memorials de la 
Sida a Catalunya. un altre referent que admiro és Larry 
Kramer, fundador de Gay men’s Health Crisis i posterior-
ment ACT-uP, la història de la sida no es podria escriure 
sense ell. A nivell local, el Dr. Jordi Riba, fundador i 
ànima d’una de les primeres i més rellevants entitats de 
lluita contra la sida al nostre país, va ser també un gran 
referent. un home gai, metge, vIH positiu i coinfectat 
amb el virus de l’hepatitis C (vHC). En Jordi va ser una 
de les primeres persones que va fer pública la seva condi-
ció a Catalunya i Espanya. Amb ell, el meu marit i jo vam 
posar en marxa AToS, l’Associació per al Trasplantament 

VIH: FALTEN REFERENTS  
i SOBREN ARMARIS
Per JAvIER DomíNGuEz

“cal treballar 
constantment per 
canviar aquestes 
percepcions; hauríem 
de trencar tots els 
armaris que ens 
oprimeixen”

d’Òrgans a Persones Seropositives, i vam aconseguir de-
rogar l’exclusió de les persones coinfectades amb el vIH i 
el vHC dels programes de trasplantament hepàtic. va ser 
una vergonya que ell mateix, després d’haver lluitat tant 
pels altres, acabés morint immolat per aquesta causa, ja 
que no hi va ser a temps, no el van voler trasplantar. Poc 
després de la seva mort es va produir el primer trasplan-
tament de fetge a Espanya a una persona amb vIH.

Joaquim Roqueta, Gais Positius
Jo recordo, a la dècada dels noranta, quan feia poc 

que m’havien diagnosticat del vIH, i vaig veure un 
reportatge al diari sobre com vivien amb el virus nois i 
noies joves i anònims que explicaven la seva experièn-
cia –molt dura, per cert, en aquell moment– i que em 
va impressionar tant que sortissin donant la cara amb 
aquella dignitat; sempre he pensat que em van impulsar 
a tirar endavant. Els hi estaré sempre molt agraït per 
aquell acte de visibilitat que va ser tan important per 
a mi. Aquests han estan sempre els meus referents. 

Anterior: Freedie mercury. De dalt a baix: Cleve Jones, Conchita Wurst.
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El reconeixement mèdic laboral 
consisteix en una sèrie de pre-
guntes sobre l’estat de salut, una 
exploració física i proves com-
plementàries que es realitzen 
per conèixer la salut del treballa-
dor. D’acord amb la llei de riscos 
laborals, és un dret del treba-
llador i un deure per part de 
l’empresa, ja que aquesta ha de 
vetllar per la salut dels seus tre-
balladors. Aquest reconeixement 
és voluntari, tu decideixes si vols 
o no que se’t faci, i mai pot ser 
una eina de control o de discri-
minació per part de l’empresari. 
Només seria obligatori si la teva 
salut impliqués un risc per a tu 
mateix, per a la resta de treballa-
dors o per a terceres persones. 
Com per exemple, en aquells ca-
sos on el treballador realitza una 
tasca clínica invasiva a una altra 
persona –—un cirurgià—, serà 
obligatòria, però en aquests tre-
balls es té en compte la càrrega 
viral del treballador, i això vol dir 
que si no supera un barem ele-

vat d’aquesta, el treballador pot 
realitzar la tasca perfectament. 
De totes maneres, en el remot 
cas  que es vulgui fer una prova 
per detectar si ets seropositiu, 
se t’ha d’avisar prèviament i s’ha 
de justificar el motiu. Però en el 
teu cas, no tindria cap mena de 
sentit, a l’igual que com qualse-
vol altre treball que no impliqui 
una tasca invasiva com l’anterior 
(el cas del cirurgià). Tot el que li 
comentis al professional mèdic 
que t’atengui és confidencial, i 
l’empresa no ha de saber res en 
relació amb el VIH. La teva pri-
vacitat i intimitat està protegida 
i emparada per les diverses lleis. 
Ningú, ni tan sols l’empresa, pot 
conèixer la teva situació mèdica 
sense el teu consentiment previ, 
exceptuant el cas anterior. A 
més, els professionals mèdics 
han de respectar el secret pro-
fessional. L’empresa, en cap cas, 
pot envair el teu dret a la intimi-
tat, i molt menys discriminar-te 
pel teu quadre mèdic. 

Sebastian Meyer, STOP SIDA
Els meus principals referents són 

els primers que es van conèixer als 
anys 80 i 90: Rock Hudson, Freddie 
mercury, magic Johnson… Aquests 
són referents de la SIDA i no tant 
del vIH. No coneixem referents amb 
vIH d’origen espanyol.

Alberto Capitán,  
Comitè 1r de Desembre

Els meus referents en l’àmbit 
del vIH està format per tot un 
conjunt gran de persones de les 
què he après que conceptes com 
resiliència, honestedat, genero-
sitat, valentia, esforç... tenen un 
altre significat. Tot i que no crec 
que els moviments socials s’escri-
guin amb noms propis em venen al 
cap persones, tant anònimes com 
“conegudes”, que han actuat com a 
referents en aquests valors: David, 
Rubén, montse, Luisa, Anna, Elena, 
Juan, mario, Laura, Sebas, Lluís i 
algunes altres que ja no estan amb 
nosaltres com Carlos, montse, oscar, 
miguel... Certament l’experiència 
d’una persona pot ser positiva per 
a d’altres, però cal defugir de crear 
icones amb les què ens hem d’em-
mirallar necessàriament i seguir 
les seves passes per viure de forma 
plena i feliç; no totes les persones 
tenim les mateixes necessitats.

Sense figures visibles 
i influents que visquin 
la seva seropositivitat 
de forma pública i 
normalitzada, les 
persones no disposen 
de referents en els què 
sentir-se identificades 
i ni tenen el suport 
necessari per poder fer 
l’impuls.

cOnSulTa El mes passat, vaig començar a treballar a una clínica pri-
vada com administratiu. Parlant amb els companys que ja porten 
més anys aquí, va sortir el tema dels reconeixements mèdics que fa 
periòdicament l’empresa. Em vaig angoixar molt, ja que sóc sero-
positiu. Què són exactament aquests reconeixements? Pot saber 
l’empresa que sóc seropositiu?

CONSuLTORI LEgAL
Per LAuRA GoNzáLEz TEJEDoR 

Advocada especialista en drets LGtBi

Per accedir al servei cal demanar cita al correu electrònic: juridica@lambda.cat
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